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PROTOKÓŁ NR XVIII/12 
 

                 z sesji Rady Gminy Gnojno, odbytej w dniu 30. marca 2012 roku w sali 
konferencyjnej Urzędu Gminy w Gnojnie. 
Sesja trwała od godz. 9.10 do godz. 14.50. 
W sesji, zgodnie z załączonymi listami obecności, uczestniczyło 14 radnych 
(nieobecni: radny Jarosław Szymański; radny Jerzy Gierczak przybył na sesję o godz. 
9.15, natomiast radny Dominik Wójcik o godz. 9.35), sołtysi, osoby zaproszone oraz: 
- Pani Jolanta Stachowicz – wójt gminy, 
- Pan Piotr Bębas – sekretarz gminy, 
- Pani Ilona Piwowarska – skarbnik gminy, 
- Pani Stanisława Sikora – kierownik GZOS, 
- Pani Maria Dworak – główna księgowa GZOS, 
- Pan Mariusz Grunt – prawnik,  
- Pan Zbigniew Klepacz – kierownik Referatu Inwestycji i Infrastruktury, 
- Pan Mateusz Szczepski – lekarz weterynarii ( w części obrad). 
Otwarcia XVIII sesji Rady Gminy i powitania uczestników dokonał przewodniczący, 
pan Piotr Terlecki. Stwierdził kworum wystarczające do podejmowania 
prawomocnych uchwał, po czym odczytał proponowany niżej porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie kworum. 
2. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
3. Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami. 
4. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Gnojno na 2012 rok. 
5. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Gnojno na lata 2012 – 2019. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia długoterminowego kredytu 

bankowego z przeznaczeniem na spłatę wcześniej zaciągniętych kredytów 
oraz sfinansowanie planowanego deficytu budżetu. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie obniżenia stopnia organizacyjnego Filii            
w Balicach podległej organizacyjnie Szkole Podstawowej im. Marii 
Konopnickiej w Gnojnie. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie obniżenia stopnia organizacyjnego Filii           
w Jarząbkach podległej organizacyjnie Szkole Podstawowej im. Marii 
Konopnickiej w Gnojnie. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie obniżenia stopnia organizacyjnego Filii           
w Kosterze podległej organizacyjnie Szkole Podstawowej im. Marii 
Konopnickiej w Gnojnie. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie wyodrębnienia w budżecie gminy na 2013 rok 
środków stanowiących fundusz sołecki. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie przeznaczenia do sprzedaży w drodze 
przetargu ustnego nieograniczonego nieruchomości stanowiących własność 
Gminy Gnojno. 

12. Wypracowanie stanowiska w sprawie sytuacji w oświacie. 
13. Zapytania i wolne wnioski. 
14. Zakończenie sesji. 
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            Po odczytaniu przez przewodniczącego wyżej wymienionego porządku obrad, 
radny Stanisław Wcisło wniósł o przesunięcie punktów 7,8 i 9 do punktu 4. czyli po 
sprawozdaniu Wójta Gminy Poinformował również, że w trakcie omawiania 
poszczególnych punktów porządku obrad będzie wnioskował o wycofanie punktu 7. 
Radna Maria Woźniak zaproponowała aby do sprawozdania Wójta Gminy można się 
było odnieść tuż po jego odczytaniu oraz prosiła o przedłożenie zarządzenia w sprawie 
zaciągnięcia kredytu krótkoterminowego (dot. punktu 6.) i mapy z zaznaczonymi 
granicami działek (dot. punktu 11.). 
           Kontynuując obrady przewodniczący poddał wniosek radnego Stanisława 
Wcisło pod głosowanie. Wyniki głosowania jawnego nad wnioskiem: „za” – 2, 
„przeciw” – 10, „wstrzymujących się” – 0. 
W drugiej kolejności odbyło się głosowanie jawne nad przyjęciem porządku obrad 
(„za” – 11, „przeciw” – 0, „wstrzymujących się” – 2). 
           Po głosowaniach Pan Mateusz Szczepski, lekarz weterynarii z przychodni 
weterynaryjnej w Chmielniku zapoznał zebranych z ofertą świadczonych usług. 
 
Do punktu 2-go. 
 
            Radny Stanisław Wcisło wniósł następujące uwagi do protokołu z poprzedniej 
sesji: 
- stwierdził, że nie jest zwolennikiem przeniesienia ośrodka zdrowia w Balicach do 
budynku szkoły podstawowej, a tak wynika z kontekstu, 
- w protokole brak jest wypowiedzi pani wójt, która przy okazji omawiania spraw 
oświatowych stwierdziła, że reorganizacja będzie się wiązać ze zwolnieniem 12 
nauczycieli (pani wójt oznajmiła, że ta uwaga zostanie zweryfikowana z nagraniem     
z poprzedniej sesji). 
Ponieważ nie było więcej uwag, co do treści protokołu, odbyło się głosowanie jawne 
nad jego przyjęciem („za” głosowało 13 radnych).  
 
Do punktu 3-go. 
 
             Sprawozdanie Wójta Gminy Gnojno z działalności w okresie między sesjami 
za okres od dnia 29. lutego do dnia 29. marca 2012 r., stanowiące załącznik do 
protokołu, odczytał sekretarz gminy, pan Piotr Bębas.  
             Po odczytaniu sprawozdania, o którym mowa wyżej, radna Maria Woźniak 
zapytała (dot. punktu 3.) od którego miejsca będzie realizowana „Przebudowa drogi 
gminnej Gnojno-Piaski” oraz który odcinek drogi jest oznaczony numerem ewid. 101  
i 106 (punkt 5 sprawozdania). 
             Pani wójt odnosząc się do wyżej wymienionych kwestii oświadczyła, że droga 
Gnojno-Piaski będzie przebudowywana na odcinku 1 km od miejsca, gdzie kończy się 
asfalt do drogi powiatowej, łączącej Gnojno i Rzeszutki, wraz z mostem położonym   
w ciągu drogi. 
Poinformowała ponadto, że droga oznaczona numerem ewid.101 i droga o numerze 
ewid.106 prowadzi z Gnojna do Poręby. 
            Następnie radny Stanisław Wcisło oznajmił, że ze sprawozdania wynika, iż     
w miejscowości Gnojno będą remontowane kolejne odcinki dróg i w związku z tym 
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zapytał, co z remontem drogi do Ciechlowa (przysiółek Zawady), o który kilkakrotnie 
wnosił podczas poprzednich sesji. 
          Przewodniczący Rady Gminy w odpowiedzi stwierdził, że to jest jego okręg 
wyborczy i jemu również zależy na remoncie tej drogi, ale niestety plany odstają od 
realiów. Dodał ponadto, że na terenie gminy jest 25 km dróg, które wymagają 
modernizacji a na wspomniany odcinek drogi samorząd nie otrzyma dofinansowania    
z zewnątrz. Pan przewodniczący dodał jeszcze, że w pierwszej kolejności będą 
remontowane te odcinki dróg, na które opracowano kompletną dokumentację. 
          Pani wójt odnosząc się do poruszanej kwestii poinformowała, że na 
poniedziałek zaplanowano pierwsze wyjazdowe posiedzenie Komisji Rolnictwa, która 
przy udziale pracowników urzędu dokona oględzin wszystkich dróg gminnych            
a swoje propozycje i sugestie przedstawi w  protokole. Sołtysi danej miejscowości 
zostaną uprzednio powiadomieni o planowanej wizycie członków Komisji.  
          Radny Stanisław Wcisło, nawiązując do zgłoszonego wniosku przez 
mieszkańców przysiółka Michałówka dotyczącego remontu drogi, prosił aby go 
osobiście powiadomić o terminie przyjazdu Komisji Rolnictwa. 
Postulował również do pani wójt, aby przy planowaniu remontów mieć na uwadze 
wszystkie drogi na terenie gminy a nie tylko miejscowość Gnojno.  
          Kontynuując radny Tomasz Pasternak oznajmił, że nie powinno się pobierać 
opłat w kwocie 5,00 zł za potwierdzenie za zgodność z oryginałem kopii faktur VAT, 
które stanowią dowód zakupu oleju napędowego do produkcji rolnej i są dołączone do 
wniosku o zwrot podatku akcyzowego. 
          Pani wójt oświadczyła, że Urząd Gminy wystąpi o interpretację przepisów 
regulujących ww. kwestię do Urzędu Skarbowego w Busku – Zdroju. Jeżeli wykładnia 
będzie na korzyść rolników – urząd dokona zwrotu nienależnie pobranych opłat. 
 
Do punktu 4-go. 
 
          Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Gnojno na 2012 rok. 
          Z dokonanymi zmianami w budżecie po stronie dochodów i wydatków 
zapoznała zebranych pani skarbnik. Korekta dotyczyła m.in. zmniejszenia dochodów, 
pochodzących z wpłat ludności stanowiących wkład w realizację projektu instalacji 
solarnych, o kwotę 100.000,00 zł. 
Ponieważ realizacja ww. projektu ma być przesunięta w czasie co najmniej o rok - 
dyskusja skupiała się w głównej mierze na tym właśnie temacie. 
         Pan prawnik zabierając głos oznajmił m.in., że podjęcie uchwały w sprawie 
realizacji wspólnego przedsięwzięcia z innymi podmiotami niesie ze sobą prawa          
i obowiązki. I do tych ostatnich należy partycypowanie w kosztach. Podkreślił 
również, że należy się dokładnie przyjrzeć zapisom umowy, która będzie zawierana 
między beneficjentem a mieszkańcem bo, według jego oceny, umowa zawiera wiele 
elementów budzących wątpliwości. 
          Ze względu na już poniesione koszty oraz bliżej niesprecyzowany termin 
realizacji – radny Krzysztof Musiał wniósł o rozeznanie, czy na obecnym etapie gmina 
może się z projektu wycofać. 
          Zgodnie z informacją pani skarbnik o przeznaczeniu kwoty 25.000 zł na zakupy 
inwestycyjne pan Zbigniew Klepacz, kierownik Referatu Inwestycji i Infrastruktury 
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wyjaśnił, że za wymienioną kwotę zostanie zakupiona ciężka zagęszczarka gruntu, 
skoczek i wielka płyta. Urządzenia będą wykorzystywane przez ZGK do bieżących 
napraw i remontów dróg gminnych. 
         Radny Jerzy Gierczak prosił o odpowiedź, co konkretnie będzie remontowane 
zagęszczarkami sugerując przy tym, że za taką kwotę nie uda się zakupić nowego 
sprzętu. 
         Radna Maria Woźniak zapytała natomiast, na jakich zasadach funkcjonuje 
Zakład Gospodarki Komunalnej skoro nie generuje dochodów oraz poddała                
w wątpliwość sens jego dalszego istnienia. 
         Radny Stanisław Wcisło dodał, że rok temu wniesiono pod obrady sesji projekt 
uchwały w sprawie likwidacji zakładu, który następnie wycofano argumentując swoją 
decyzję problemami ze zwrotem podatku VAT. 
Następnie pan radny ponowił pytanie pani radnej dotyczące zasad funkcjonowania 
ZGK. 
         Pani skarbnik w swoim wyjaśnieniu podała, że likwidacja zakładu wiązałaby się 
m.in. z koniecznością korekty wszystkich faktur co najmniej 5 lat wstecz oraz 
zwrotem otrzymanego w ramach dofinansowania podatku VAT wraz z odsetkami do 
Urzędu Marszałkowskiego jako instytucji pośredniczącej. 
        Pani wójt zapewniła natomiast, że ZGK stanie się niebawem komórką 
organizacyjną Urzędu Gminy, ponieważ funkcjonując na dotychczasowych zasadach 
nie jest w stanie samodzielnie się utrzymać.  
        Pani radna Maria Woźniak skonstatowała, że nikt do tej pory nie przedstawił 
rzetelnej analizy ekonomicznej dotyczącej funkcjonowania zakładu, który i tak, mimo 
że o to nie prosi, jest cały czas dotowany przez gminę. 
        Pani wójt kontynuując ten wątek oświadczyła, że po to m.in. zlecono zakładowi 
budowę sieci wodociągowej aby mógł zarobić na bieżące utrzymanie. 
        Po tym stwierdzeniu radny Stanisław Wcisło zapytał, czy zakład rzeczywiście 
wykona zleconą usługę taniej niż firma zewnętrzna. 
        Pani wójt w odpowiedzi stwierdziła, że wartość kosztorysowa zadania wynosi 
420.000,00 zł, przy czym wykonanie 1 km wodociągu oszacowano na 150.000,00 zł. 
Jest to kwota ustalona w oparciu o zapytanie o cenę, a nie w wyniku 
przeprowadzonego przetargu. Pani wójt dodała ponadto, że ZGK będzie gwarantem 
dobrze wykonanej pracy. 
        Pan radny Stanisław Wcisło podkreślił, że zapytanie o cenę nie jest do końca 
miarodajne, ponieważ z doświadczenia wiadomo, że te ceny mogą się wahać nawet od 
70.000,00 do 230.000,00 zł, jak to miało miejsce w przypadku utwardzenia placu przy 
Gimnazjum w Gnojnie. 
        Pani Wójt oznajmiła, że decyzję można jeszcze zmienić, ponieważ nie została 
podpisana umowa.  
        Reasumując przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 14, „przeciw” – 0, „wstrzymujących się’ – 0. 
Uchwała Nr XVIII/112/12 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
Na pytanie radnej Marii Woźniak (zadane po głosowaniu), kto będzie dysponował 
zakupionym sprzętem, pani wójt odpowiedziała, że Urząd Gminy. 
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Do punktu 5-go. 
 
           Zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Gnojno na lata 2012-
2019 omówiła pani skarbnik informując, że są one w dużej mierze konsekwencją 
zmian dokonanych w poprzedniej uchwale. 
Dodała, że istotna zmiana WPF dotyczy restrukturyzacji zadłużenia i polega na 
zmianie harmonogramu spłat posiadanego dotychczas zadłużenia. Przesunięcie spłat 
dotyczy roku 2014, w którym dokonano zmniejszenia rozchodów budżetowych – 
spłaty kredytów o kwotę 320.000,00 zł i rozłożono na lata 2015-2017. 
           Kontynuując ten punkt porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy odczytał 
projekt uchwały, po czym poddał go pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 14, „przeciw” – 0, „wstrzymujących się” – 0. 
Uchwała Nr XVIII/113/12 – w załączeniu.  
Po głosowaniu przewodniczący ogłosił 20-minutową przerwę w obradach. 
 
Do punktu 6-go. 
 
           Projekt uchwały w sprawie zaciągnięcia długoterminowego kredytu bankowego 
z przeznaczeniem na spłatę wcześniej zaciągniętych kredytów oraz sfinansowanie 
planowanego deficytu budżetu wraz z uzasadnieniem odczytała pani skarbnik,               
przedstawiając poniższy harmonogram spłat: 
- w roku 2013 –   50.000,00 zł, 
- w roku 2014 – 100.000,00 zł, 
- w roku 2015 – 100.000,00 zł, 
- w roku 2016 – 200.000,00 zł, 
- w roku 2017 – 200.000,00 zł, 
- od roku 2018 do roku 2022 – po 330.000,00 zł, 
- w roku 2023 – 324.322,00 zł. 
Dyskusja: 
- radna Maria Woźniak- muszę wrócić do Zarządzenia Nr 9/12 z dnia 1. lutego 2012 r. 
w sprawie zaciągnięcia kredytu  krótkoterminowego i nie chodzi mi bynajmniej          
o podstawę prawną, ale o dobry obyczaj. 
Dnia 30. stycznia br. uchwaliliśmy budżet, a dwa dni później pani wójt wydała 
zarządzenie w sprawie kredytu. Czy wcześniej nikt nie wiedział, że trzeba będzie 
wypłacić jdu? Przepraszam za wyrażenie, ale czuję się, jak w „cyrku”. Uważam, że 
pewne osoby zachowują się niepoważnie i powinny ponieść tego konsekwencje. 
Apeluję do pani wójt o ukaranie pracowników odpowiedzialnych za taki stan rzeczy, 
bo rozumiem, że pani nie jest w stanie sama nad wszystkim zapanować. Po to są 
pracownicy, aby pomagać pani w realizacji zapisów podjętych uchwał. 
- wójt gminy – pani radna - rozmawialiśmy na ten temat na poprzedniej sesji. Dla 
GZOS został zakupiony nowy program do obliczeń jdu i mam nadzieję że do takiej 
sytuacji, jaka miała miejsce, więcej nie dojdzie.  
- główna księgowa GZOS – sami byliśmy zaskoczeni wysokością kwoty, ale 
obliczenie jdu dla każdego nauczyciela wymaga dużo pracy, jest żmudne                       
i pracochłonne. Musieliśmy wypłacić dodatek nauczycielom, ponieważ w ciągu roku 
szkolnego mieli tylko „gołe” etaty. 
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- przewodniczący obrad – pani radnej chodziło o to, że nie dało się tego zrobić w ciągu 
jednego dnia, więc dlaczego nikt o tym wcześniej nie informował. 
- kierownik GZOS – jdu liczony jest ręcznie a taki proces wymaga czasu. Zapraszamy 
panią Marię do nas, żeby zobaczyła, jak nam się żyje i pracuje. Jest nam tym bardziej 
przykro, że nie siedzimy, tylko cały czas pracujemy. 
- radny Stanisław Wcisło – współczuję paniom z zespołu, ale jest prawie nie do 
uwierzenia, żeby z dnia na dzień, czyli z 30. stycznia, kiedy była sesja, na 31. stycznia, 
kiedy była wypłata, zrobić tak wiele. Pani Maria Dworak stwierdziła, że nikt nie był    
w stanie powiedzieć, czy kwota dodatku wyniesie 100.000,00 zł, czy 200.000,00 zł.  
Wobec tego, dlaczego na sesji budżetowej nikt o tym nie informował? Można było 
powiedzieć sygnalnie, że nie znamy jeszcze konkretnej kwoty, ale będzie do wypłaty 
jdu. 
- wójt gminy – jdu jest wypłacany od 2009 roku i informacja o wysokości wypłaconej 
kwoty jest przekazywana po fakcie. 
Obiecuję, że więcej się taka sytuacja nie powtórzy. Został zakupiony specjalny 
program i będziecie państwo informowani o wysokości kwoty jdu z wyprzedzeniem, 
przynajmniej raz na kwartał. 
- radny Stanisław Wcisło – pani wójt potwierdziła tylko to, co powiedziałem 
wcześniej. Skoro jdu jest wypłacane od 2009 roku, nie jest to coś co powinno nas 
zaskoczyć. 
- przewodniczący obrad – proszę o pytania dotyczące meritum. 
- radna Maria Woźniak – jaki będzie koszt zaciągnięcia kredytu krótkoterminowego? 
- pani skarbnik – łączna wysokość odsetek wyniesie 9.500 zł. 
- radny Stanisław Wcisło – rozumiem, że kredyt w kwocie 2.500.000,00 zł wystarczy 
na spłatę wcześniej zaciągniętych kredytów i spłatę deficytu. A czy ta kwota 
wystarczy na realizację zaplanowanych inwestycji, czy będziemy zmuszeni zaciągnąć 
kolejny kredyt? 
- pani skarbnik – wszystko będzie zależało od tempa realizacji inwestycji. Jeżeli 
realizacja zaplanowanych przedsięwzięć przesunie się w czasie – nie będzie potrzeby 
zaciągania kredytu. Jeżeli natomiast ruszy budowa boiska przy Szkole Podstawowej    
w Gnojnie i my nie będziemy dysponować żywą gotówką – wówczas będziemy 
zmuszeni wziąć krótkoterminowy kredyt, jako wkład własny, w wysokości 610.000,00 
zł. 
          Kontynuując obrady przewodniczący poddał projekt uchwały w sprawie 
zaciągnięcia długoterminowego kredytu bankowego z przeznaczeniem na spłatę 
wcześniej zaciągniętych kredytów oraz sfinansowanie planowanego deficytu budżetu 
pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 13, „przeciw” – 0, „wstrzymujących się” – 1. 
Uchwała Nr XVIII/114/12 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
          Po głosowaniu prawnik, pan Mariusz Grunt, wyjaśnił na jakiej podstawie 
Urzędy Gmin pobierają w roku bieżącym opłatę skarbową w wysokości 5 zł za 
potwierdzenie za zgodność z oryginałem kopii faktur na zakup paliwa, dołączonych do 
wniosku o zwrot podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego 
wykorzystywanego do produkcji rolnej. Oto wyjaśnienie: „stosownie do art. 1 ust. 1 
pkt 1 lit. b ustawy z dnia 16 listopada 2006 r. o opłacie skarbowej (Dz.U. Nr 225, poz. 
1635 ze zm.) opłacie skarbowej podlegają zaświadczenia wydawane na wniosek 
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zainteresowanego. Zgodnie z przepisami części II załącznika do ww. ustawy, jako 
zaświadczenie traktuje się m.in.: poświadczenie zgodności kopii dokonywane przez 
organy administracji samorządowej. Zgodnie ze stanowiskiem Ministerstwa Finansów 
(pismo z dnia 14 października 2011 r. znak: PL/LM/835/16/JGR/11/AE-3658), 
potwierdzenie za zgodność z oryginałem przez upoważnionego przez wójta, 
burmistrza (prezydenta miasta) pracownika urzędu gminy lub miasta, kopii faktur 
VAT, składanych wraz z wnioskiem o zwrot podatku akcyzowego przez producentów 
rolnych, dokonywane na podstawie art. 6 ust.3 pkt 1 ww. ustawy z dnia 10 marca 2006 
r. podlega opłacie skarbowej. W przypadku, gdy wnioskodawca już po zakończonym 
postępowaniu, zwraca się o zwrot wcześniej dołączonych do wniosku oryginałów 
faktur VAT, poświadczenie nie podlega opłacie skarbowej”. 
 
Do punktu 7-go. 
 
              Podjęcie uchwały w sprawie obniżenia stopnia organizacyjnego Filii              
w Balicach podległej organizacyjnie Szkole Podstawowej im. Marii Konopnickiej       
w Gnojnie. 
              Radny Stanisław Wcisło – zgodnie z tym, co powiedziałem na początku 
sesji, wnoszę o usunięcie tego punktu z porządku obrad, ponieważ będziemy czynić 
starania, aby szkołę w Balicach w aktualnym stanie, czyli kl. 0-VI, utrzymać. 
Jeżeli gmina nie może utrzymać szkoły z powodu wysokich kosztów – poczynimy 
kroki w kierunku przejęcia placówki przez stowarzyszenie i prowadzenie jej               
w obecnym kształcie. 
Powiem tak. Gmina ma trudną sytuację finansową a to co chcemy zrobić to nie jest 
jakiś ewenement w skali województwa, czy kraju. Jest kilkaset szkół, które w ten 
sposób funkcjonują od wielu lat. Ponieważ proces rejestracji stowarzyszenia wymaga 
czasu, dla rodziców dzieci zainteresowanych takim przekształceniem, 
zorganizowaliśmy wyjazd do Szczecna, aby się mogli naocznie przekonać, jak 
funkcjonują takie szkoły. Szkoła, w której byliśmy, liczy obecnie 48 uczniów łącznie   
z „zerówką” i jest w niej o dwoje dzieci mniej niż w Szkole Podstawowej w Balicach. 
Etat nauczyciela wynosi 24 godz. tygodniowo - z pominięciem Karty Nauczyciela. 
Obecnie w szkole zatrudnionych jest 4 nauczycieli na pełny etat i 8 nauczycieli na 
niepełnych etatach. Łącznie w szkole jest 177 godzin tygodniowo. Dla porównania 
podam, że w szkole w Balicach jest aktualnie 115 godzin tygodniowo. Łączone są 
tylko klasy, w których są zajęcia z w-f i muzyki. Aby rozwiać wszelkie wątpliwości – 
jest to szkoła publiczna, nieodpłatna, utrzymująca się wyłącznie z subwencji. 
Funkcjonowanie placówki można wspierać, mając na uwadze jej rozwój, innymi 
działaniami z zewnątrz, ale nie są to środki niezbędne, bo subwencja w zupełności 
wystarcza na prowadzenie takiej szkoły. 
Zarząd stowarzyszenia liczy 4 osoby, które pracują społecznie. Dyrektor ma szerokie 
uprawnienia i we współpracy z zarządem kieruje placówką.  
Subwencja jest przekazywana w 12 ratach miesięcznych, 25 dnia każdego miesiąca. 
Zarząd wspólnie z dyrektorem decydują o poborach nauczycieli. Przeciętne 
wynagrodzenie netto stażysty wynosi 1.500,00 zł, nauczyciela z dłuższym stażem 
1.600,00 zł, a nauczyciela dyplomowanego – 1.650,00 zł. 
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Stowarzyszenie zostało utworzone 5 lat temu czyli w momencie, kiedy istniało 
zagrożenie reorganizacji szkoły do klas 0-III a później całkowita likwidacja.              
W powstanie stowarzyszenia włączyli się, oprócz mieszkańców i rodziców, także 
nauczyciele. Cała załoga, oprócz jednej osoby, pracuje do dzisiaj w tej szkole.      
Dzieci mają więcej lekcji i nie ma zajęć matematyki, czy języka polskiego w klasach 
łączonych. Dotyczy to tylko i wyłącznie w-f oraz śpiewu. 
Oprócz tego, w wyniku działań podjętych przez nauczycieli, rodziców                          
i stowarzyszenie, pozyskano na przestrzeni 5 lat ponad 1.000.000,00 zł. Szkoła 
organizuje darmowe wycieczki dla dzieci oraz, od czasu do czasu, kupuje dzieciom 
podręczniki. 
Szkoła funkcjonuje na zdrowych zasadach. I jeszcze raz powtarzam – rodzice nie 
płacą za to, że ich dzieci uczą się w tej szkole. 
Chciałem również podkreślić, że samorządowe władze poszczególnych gmin 
zabiegają wręcz o to, aby takie stowarzyszenia powstawały, ponieważ mają z taką 
szkołą spokój. Władze gminy mogą wspierać działalność szkoły, jednakże grupa osób 
tworzących stowarzyszenie jest świadoma tego, że może liczyć wyłącznie na siebie. 
Dowozem dzieci zajmuje się przewoźnik. Dzieci przyjeżdżają do szkoły na godz.8.10, 
o 8.15 rozpoczynają się lekcje a o 13.30 dzieci są odwożone do domów. Prowadzenie 
szkoły przez stowarzyszenie sprawia, że dzieci mają bliżej do miejsca zamieszkania      
a szkoła po prostu „żyje”. I co najważniejsze, rodzice, chociaż nie muszą, angażują się 
w to, aby szkoła funkcjonowała w sposób prawidłowy. Oczywiście od każdego 
przykładu są wyjątki, bo to wszystko zależy od sposobu gospodarowania. 
W ostatnim tygodniu zorganizowaliśmy spotkanie a w środę dostarczyliśmy 
dokumenty do Sądu, celem rejestracji stowarzyszenia. Jeżeli rada pozwoli nam na 
funkcjonowanie, będziemy to robić w oparciu o zdrowe zasady. Bo rada nie musi nas 
wspierać, chyba że zrobi to dobrowolnie. 
W związku z tym proponuję zorganizowanie wyjazdu do jednej z takich szkół, aby się 
radni przekonali jak ona funkcjonuje. Uważam, że jest to szansa dla danej 
miejscowości. 
Będąc w Kielcach, w Sądzie, pozwoliliśmy sobie na rozmowę z zastępcą Kuratora 
Oświaty, który oświadczył, że od 01.września tego roku stowarzyszenia przejmą 
ponad 20 szkół na terenie województwa świętokrzyskiego. Stowarzyszenie może 
przejąć prowadzenie danej szkoły również w miesiącu październiku, listopadzie lub 
innym  dowolnym miesiącu. Jedna ze szkół została przejęta w styczniu 2012 roku. 
Jest to szansa żeby, nie obciążając budżetu gminy, utrzymać małe szkoły                    
w środowiskach  wiejskich. Jeżeli taka szkoła funkcjonuje, jak już mówiłem, na 
zdrowych zasadach, dlaczego z tego nie skorzystać? 
- Pani Teresa Długosiewicz, kierownik filii w Balicach – wspólnie z rodzicami 
byliśmy w 3 szkołach w gminie Daleszyce: Sierakowie, Słopcu i Kranowie.                
W Kranowie jest mała szkoła dla uczniów klas 0-III, dwie pozostałe - to szkoły dla 
uczniów klas 0-VI. Do szkoły w Słopcu uczęszcza 86 dzieci, jest również przedszkole, 
i ta szkoła funkcjonuje bardzo dobrze. Natomiast, jak wynikało z relacji pani dyrektor, 
szkoła w Sierakowie boryka się z wieloma problemami, co potwierdzili w rozmowie 
rodzice dzieci. W związku z tym rodzice z Balic chcą aby szkoła pozostała                  
w proponowanej formie. 
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- Pani Sylwia Frankiewicz, Balice – przytoczę treść petycji w sprawie nie udzielenia 
zgody na przejęcie budynku Szkoły Podstawowej im. Marii Konopnickiej w Gnojnie – 
Filia w Balicach przez stowarzyszenie reprezentowane przez panią Lucynę Wcisło, 
którą zamierzam złożyć na ręce pana Przewodniczącego Rady Gminy Gnojno 
(kserokopia petycji – w załączeniu).Taką samą petycję złożyliśmy do pana kuratora 
oraz pani wójt. 
- Radna Maria Woźniak – czy pod petycją są podpisy? 
- Pani Sylwia Frankiewicz – pod petycją podpisało się 48 osób. 
- Pani kierownik filii w Balicach – odczytam również treść pisma Rady 
Pedagogicznej, w którym nauczyciele nie wyrażają zgody na przejęcie budynku            
i prowadzenie szkoły przez jakiekolwiek stowarzyszenie od 01 września 2012 r. 
(pismo – w załączeniu). 
- Radny Gustaw Treliński – zanim podejmiemy jakiekolwiek kroki czy mógłbym 
prosić o skserowanie pism, o których mowa wyżej, aby każdy radny, przed 
głosowaniem, mógł się z nimi zapoznać. 
- Radna Maria Woźniak – proszę o odczytanie nazwisk osób, które są podpisane pod 
petycją. 
- Przewodniczący Rady Gminy – zgodnie z sugestią przytoczę nazwiska; jest ich 48. 
- Pan Marek Wcisło, Balice – ja też jestem rodzicem i mnie na liście nie ma, ale jest 
moja żona. Po głębszym namyśle podpisała się również na drugiej liście. Nie można 
wobec tego tak przedstawiać sprawy, że rodzice chcą tylko takiego rozwiązania. 
Dobrze wiemy, że teraz jest szkoła 0-VI, od września będzie 0-III, a za rok lub dwa  
szkoły w ogóle nie będzie. Taka jest kolej rzeczy i wszyscy radni dobrze o tym 
wiedzą. Alternatywą jest utworzenie stowarzyszenia, które przejmie prowadzenie 
szkoły. Wy jako gmina, jako rada chcecie się pozbyć ciężaru, jakim jest prowadzenie 
szkoły, bo brakuje pieniędzy w budżecie. Fakt, że to uderzy po kieszeni nauczycieli, 
bo będą mniej zarabiać. Ale też nikt nie mówi, że ci nauczyciele tam nie będą 
pracować. Inna sprawa. Jeżeli nie odpowiada komuś nazwisko pani Lucyny Wcisło – 
to ta pani może ustąpić a na jej miejsce można, po namyśle, zaproponować kogoś 
innego. Nie chcemy nikogo uszczęśliwiać na siłę. Nie jest dobrze, że taka sprawa 
wynikła akurat na sesji.  
- Radny Krzysztof Musiał – jeżeli wpłynęły dwa wnioski, czyli i od rodziców, i od 
Rady Pedagogicznej, to znaczy, że coś jest na rzeczy. Uważam, że to rodzice, którzy 
się podpisali pod petycją, powinni zadecydować, w jakiej formie powinna 
funkcjonować szkoła. Nie wiem, jaką teorię stworzył pan radny i kto jest podpisany na 
drugiej liście oraz kto zakłada stowarzyszenie. Czy dziadkowie w obronie szkoły, czy 
jakieś inne osoby. 
Odnośnie tego, co powiedział mój przedmówca. Nie robimy reorganizacji tylko 
dlatego, że gmina nie ma pieniędzy. Staramy się natomiast zapewnić dzieciom 
optymalne warunki do nauki. Szkoły, w których klasy liczą poniżej 20 uczniów, nie 
będą dobrze funkcjonować ani pod względem merytorycznym, ani ekonomicznym. 
A łączeniem klas, na przykład piątej z szóstą, robi się tylko krzywdę własnym 
dzieciom. My staramy się robić wszystko, aby zapewnić dzieciom dowóz do szkoły, 
gdzie będą miały normalne zajęcia, w normalnych warunkach, z dożywianiem,           
w których nie będzie klas łączonych. 
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Na oświacie nie da się zarobić, bo mamy niż demograficzny a prognozy też nie są 
optymistyczne. 
- Radna Maria Woźniak – proszę o odczytanie nazwisk Rady Pedagogicznej. 
- Przewodniczący Rady Gminy – petycję podpisało 8 nauczycieli. 
- Radny Stanisław Wcisło – panie przewodniczący – proszę odczytać nagłówek 
petycji, pod którą się podpisali rodzice. 
        Zgodnie z powyższą prośbą przewodniczący obrad odczytał treść petycji, pod 
którą widnieje 48 podpisów. 
- Radny Stanisław Wcisło – panie przewodniczący – przebieg zbierania podpisów był 
następujący. Przed sesją, czyli 27 lutego br. pojechała delegacja do pana wicestarosty 
Stanisława Klimczaka i po  powrocie delegacji odbyło się spotkanie w szkole. Było 
dwie osoby z Rady Rodziców i pani kierownik filii. Podczas spotkania ustaliliśmy, że 
jeżeli nie będzie możliwe dalsze prowadzenie szkoły w Balicach i utrzymanie klas 0-
VI pod egidą gminy, poczynimy starania w kierunku utworzenia stowarzyszenia.          
I  takie stanowisko przedstawiłem na sesji. Pani kierownik, Teresa Długosiewicz 
zabierając głos w trakcie obrad powiedziała tak: „wczoraj mało miejsce spotkanie        
z grupą społeczności lokalnej. Ponieważ nie wiemy, jak działają stowarzyszenia, 
prosimy o jeszcze jeden rok. My, a mam na myśli nauczycieli, nie możemy w ciągu 
jednego dnia podjąć tak ważnej dla nas decyzji”. Na drugi dzień po sesji, czyli 29 
lutego zawiadomiono telefonicznie rodziców, że się mają zgłosić do szkoły. Nie było 
wyznaczonej konkretnej godziny spotkania. Nie poinformowano nas, czyli radnych, 
jako bezpośrednio zainteresowanych. Była tylko wystawiona lista do podpisu. Ponadto 
sugerowano rodzicom, że jeżeli stowarzyszenie przejmie szkołę, będą musieli płacić 
za naukę swoich dzieci. I dlatego rodzice kierując się tą sugestią, podpisywali.            
W związku z tym, żeby podjąć jakiekolwiek działania rozmawialiśmy z ludźmi                  
i zbieraliśmy podpisy poparcia pod inicjatywą utworzenia stowarzyszenia. Zebraliśmy 
nie 48 podpisów, nie 100, ale 300 podpisów. A teraz przytoczę treść pisma, które 
podpisywali rodzice: „Prosimy o pozostawienie w Balicach szkoły 6-klasowej              
z oddziałem przedszkolnym czyli 0-VI, podlegającej gminie Gnojno jako organu 
prowadzącego. A jeżeli jest to niemożliwe to oświadczamy, że zgadzamy się aby 
szkoła ta była prowadzona, jako publiczna i nieodpłatna, przez stowarzyszenie. Nie 
wyrażamy natomiast zgody na reorganizację szkoły w Balicach, polegającej na 
prowadzeniu jedynie klas 0-III lub jej całkowitą likwidację”. 
Wyżej przytoczone pismo podpisali mieszkańcy Balic, Palonek i Zawady. Lista 
została podpisana przez mieszkańców, których dzieci uczą się aktualnie w szkole         
a którzy nie podpisali tamtej listy oraz przez tych, którzy podpisali tamtą listę, ale po 
zapoznaniu się z sytuacją, że szkoła ma być publiczna i nieodpłatna, podpisali również 
tę listę tłumacząc, że zostali wprowadzeni w błąd. I na podstawie sporządzonej listy     
z 300 podpisami, podpisanej jak już mówiłem przez rodziców dzieci aktualnie 
uczących się w szkole oaz rodziców dzieci które będą uczęszczać do szkoły, 
podjęliśmy działania w kierunku utworzenia stowarzyszenia. Bo dlaczego o losie 
szkoły ma decydować 48 rodziców? Rozumiem bunt nauczycieli, dla których takie 
rozwiązanie jest niekorzystne. 
Proponuję natomiast, aby odstąpić od głosowania w tym punkcie i zorganizować, 
wzorem innych działań, wyjazd dla radnych do szkół, które są prowadzone przez 
stowarzyszenia. Nie ma w tym temacie pośpiechu. Bo dlaczego o tym, czy dziecko ma 
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chodzić do szkoły w Balicach ma decydować rodzic, którego dziecko jest teraz w VI 
klasie? Na tym m.in. polega demokracja, że decyduje większość. Poza tym, jeżeli 
gminy nie stać na prowadzenie szkoły z uwagi na trudną sytuację finansową – 
pozwólcie prowadzić szkołę bez waszego udziału. Czego się boicie? Jeżeli zobaczycie 
po jakimś czasie, że ta szkoła źle funkcjonuje, przejmiecie szkołę z powrotem, bo 
macie do tego prawo. 
- Przewodniczący Rady Gminy – podczas dzisiejszej sesji starły się dwie racje           
a radni się dowiedzieli, że odbyły się w Balicach jakieś zebrania. Do mnie wpłynęło 
jedno pismo, pan radny dysponuje innym pismem. Proszę Państwa! My nie chcemy 
dzielić społeczeństwa Balic. Jeszcze raz powtarzam, że Balice nie są jedyną 
miejscowością w Polsce, w której będzie reorganizacja szkoły. My dzisiaj, podejmując 
uchwałę, nie zamykamy nikomu drogi. 
- Pani Teresa Długosiewicz, kierownik filii – tytułem wyjaśnienia - pan radny 
Wcisło z panem radnym Strózikiem byli wtedy w szkole. I była rzeczywiście rozmowa 
o tym, że trzeba zrobić wszystko, aby w Balicach została szkoła 0-VI. Chodziło nam     
o rok czasu na zorientowanie się, jak działają szkoły prowadzone przez 
stowarzyszenia. Na drugi dzień wystąpiłam na sesji i przedstawiłam swoje stanowisko. 
Ale myślałam wówczas, że organem prowadzącym szkołę przez najbliższy rok będzie 
nadal gmina a my będziemy mieć czas na zastanowienie. Poza tym Rada Rodziców 
podczas spotkania nie wyraziła zgody na przejęcie szkoły przez stowarzyszenie. Pani 
przewodnicząca Rady, której dzisiaj nie ma oznajmiła wtedy, że przy pomocy 
nauczycieli można by ewentualnie w ciągu roku rozeznać sytuację i zorientować się, 
jak działają stowarzyszenia.  
Pan Wcisło stwierdził ponadto, że zaraz na drugi dzień po sesji rodzice na „gorąco” 
podpisywali petycję. Zrobili tak m.in. dlatego, że propozycje przejęcia szkoły przez 
stowarzyszenie padały już wcześniej. Jedna z nich pod koniec tamtego roku 
szkolnego. Nauczone poprzednim doświadczeniem – obawiając się tego, że nas ktoś 
uprzedzi – wezwaliśmy rodziców, aby się na ten temat wypowiedzieli. Podpisy można 
zweryfikować i sprawdzić, ile osób podpisało zarówno jedną, jak i drugą listę. 
- Pani Sylwia Frankiewicz, Balice – pan Wcisło, chcąc zdobyć czyjś podpis, siedział 
1,5 godziny i „truł”. A w Kosterze kupował cukierki i nimi przekupywał babcie, żeby 
podpisywały listę. 
- Przewodniczący Rady Gminy – nie jestem obrońcą pana Wcisło, ale nie życzę 
sobie na przyszłość takich wypowiedzi, bo na sesji rozstrzygamy o poważnych 
sprawach. 
- Radny Stanisław Wcisło – takie jest zachowanie tych osób, jakie ich wypowiedzi. 
- Prawnik – nawet jeżeli dzisiaj rada podejmie uchwałę o obniżeniu stopnia 
organizacyjnego – ten fakt nie wyłącza podmiotu uprawnionego do złożenia wniosku 
do organu prowadzącego o prowadzenie szkoły. Rada, po otrzymaniu wniosku, 
przygotowuje projekt uchwały intencyjnej w sprawie zamiaru przekazania szkoły 
stowarzyszeniu. Jeżeli opinia rady będzie pozytywna, uchwała jest przekazywana do 
organu nadzorującego placówki oświatowe czyli do kuratora, który ma 14 dni na 
wyrażenie opinii czy podmiot wnioskujący spełnia wszystkie wymogi formalne. Jeżeli 
opinia kuratora jest pozytywna – rada podejmuje wówczas właściwą uchwałę              
o przekazaniu prowadzenia szkoły przez stowarzyszenie i zawarciu umowy. Szkoła 
prowadzona przez stowarzyszenie jest nadal szkołą publiczną, zmienia się tylko organ 
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prowadzący. Taka szkoła jest finansowana z uśrednionej subwencji, otrzymywanej na 
każdego ucznia.   
- Radny Stanisław Wcisło – panie mecenasie – jeżeli dzisiaj nie podejmiemy takiej 
uchwały a będziemy nad nią głosować po zapoznaniu się ze stanem faktycznym, to 
czy coś się stanie? 
- Prawnik – do tej pory nie głosowano nad poprawką, którą pan wniósł czyli nad 
wycofaniem tego punktu z porządku obrad. 
- Przewodniczący obrad – takie głosowanie zostanie przeprowadzone po dyskusji. 
- Radna Maria Woźniak – panie mecenasie – jeżeli podejmiemy prawomocną 
uchwałę i w międzyczasie wpłynie wniosek – pani wójt ma obowiązek przygotować 
uchwałę intencyjną. Teoretycznie stopień organizacyjny szkoły zostanie obniżony do 
0-III. Czy wówczas nie trzeba będzie uchylić podjętej dzisiaj uchwały? 
- Radny Stanisław Wcisło – wobec tego nie głosujmy, żeby później nie uchylać. 
- Prawnik – były już takie przypadki, że organ podejmował uchwałę o obniżeniu 
stopnia organizacyjnego, później pojawiało się stowarzyszenie, i po wpłynięciu 
wniosku w uchwale o zamiarze przekazania szkoły, uchylało się wcześniej podjętą 
uchwałę. 
- Radny Stanisław Wcisło – panie mecenasie, ale co się stanie, jak dzisiaj nie 
będziemy głosować nad tą uchwałą? 
- Prawnik – zgodnie ze statutem musi być podjęta uchwała. 
- Przewodniczący Rady Gminy – oddaję głos panu radnemu Wcisło, później głos 
zabierze radny Gierczak,  radny Musiał i kończymy dyskusję w tym punkcie. 
- Radny Stanisław Wcisło – panie przewodniczący – kończyć to można posiłek albo 
sen. To jest za poważna sprawa, żeby kończyć! 
- Przewodniczący Rady Gminy – zgodnie ze statutem przewodniczący obrad 
decyduje o zamknięciu listy mówców. 
- Radny Stanisław Wcisło – po wyczerpaniu tematu. 
- Przewodniczący Rady Gminy – wobec tego proszę kontynuować. 
- Radny Stanisław Wcisło – powiem krótko – proponuję wstrzymać się od 
głosowania nad tą uchwałą. Proponuję też, żeby dla radnych zorganizować wyjazd, 
szkolnym gimbusem, do szkoły prowadzonej przez stowarzyszenie, gdzie my byliśmy 
oraz do szkół, gdzie byli nauczyciele z rodzicami. Będzie okazja aby się na miejscu 
przekonać, jak funkcjonują takie szkoły i wrócić do głosowania. To jest jedna sprawa. 
Teraz druga sprawa. Jeżeli przed wyborem oferenta, który będzie odbierał śmieci z 
terenu gminy, zorganizowano wyjazd dla radnych i sołtysów do Ostrowca, żeby się na 
miejscu przekonali, czy naszym śmieciom nie będzie się dziać żadna krzywda – to 
dlaczego nie można jechać w sprawie dzieci? 
- Przewodniczący Rady Gminy – nikt nie powiedział, że nie pojedziemy. 
 -Radny Stanisław Wcisło - dlatego proponuję taki wyjazd do wybranych szkół – 
wskazanych przez nas i przez szkołę - żebyśmy mogli głosować z czystym sumieniem, 
bo jest to jedyna szansa uratowania szkoły.  
- Przewodniczący Rady Gminy – jeszcze raz powtarzam – sprawa wyjazdu jest 
sprawą otwartą, ale nie zorganizujemy go z dnia na dzień. Trzeba najpierw 
zaaranżować spotkanie. 
- Radny Stanisław Wcisło – myślę, że wystarczy godzina, żeby umówić spotkanie. 
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Żeby nie być gołosłownym, przygotowałem się do dzisiejszej sesji, robiąc rozeznanie, 
jak funkcjonują szkoły prowadzone przez stowarzyszenia. 
Od września stowarzyszenia przejmą prowadzenie 27 szkół a od października – 
kolejne 3 szkoły w gminie Samborzec. Jak już wcześniej powiedziałem, nie chcemy 
być dla gminy ciężarem. My sobie poradzimy w ramach subwencji. Pozwólcie nam 
tylko funkcjonować. Tym bardziej, że za takim rozwiązaniem opowiedziało się 
kilkaset osób, w tym rodzice dzieci, którzy są obecni na dzisiejszej sesji. Nie 
zamykajcie nam drogi ani niczego nie narzucajcie! Jeżeli gmina nie jest w stanie 
utrzymać naszej szkoły, bo rozumiem że jest trudna sytuacja, zajmijmy się innymi 
sprawami a szkoły pozostawmy lokalnej społeczności. 
Ponieważ byłem zmuszony do przekonywania, że śnieg jest biały, pozwoliłem sobie 
na zasięgnięcie opinii w Federacji Inicjatyw Oświatowych. Jest to instytucja, która 
pomagała 300 szkołom na terenie kraju, które obecnie funkcjonują i są prowadzone 
przez stowarzyszenia. Tak, jak szkoła w Szczecnie. 
Gdybym nie był przekonany, że jest to zasadne i logiczne, i że możemy się z tym 
uporać – nie występowałbym z takim wnioskiem. Jestem osobą odpowiedzialną i nie 
obiecuję rzeczy niemożliwych. Ale jestem przekonany, co do słuszności naszej 
inicjatywy i wiem, że z tą grupą ludzi, która jest podpisana na liście – nasze działanie 
ma sens. Jak już wcześniej mówiłem - nie chcemy być ciężarem dla gminy. Pozwólcie 
nam tylko nasz pomysł zrealizować. A teraz pozwolę sobie na przytoczenie 
konkretnego przykładu – założone stowarzyszenie będzie zarządzać Szkołą 
Podstawową w Zaleziance. O wsparcie dla lokalnej inicjatywy aprobował wójt gminy 
Łączna – pan Romuald Kowaliński. 
Samorządy wręcz proszą się, aby stowarzyszenia przejmowały szkoły, bo tym samym 
pozbywają się obciążenia. Kolejny przykład. Aktualnie na terenie gminy Jarocin 
stowarzyszenia prowadzą: 10 przedszkoli, 7 szkół podstawowych, 3 gimnazja i 1 
liceum. Zmniejszyły się wydatki na edukację a poziom nauczania w szkołach jest 
coraz wyższy. 
Wczoraj rozmawiałem przez telefon z panią Aliną Kozińską – Bałdygą, prezeską FIO. 
Mimo napiętego kalendarza – zgodziła się do nas przyjechać, najpóźniej po świętach,  
i zaoferowała pomoc. I właśnie o to proszę. Jedźmy w międzyczasie do tych szkół, 
które w ten sposób funkcjonują. Potem spotkajmy się na miejscu z tą panią                    
i porozmawiajmy a później z pełnym przekonaniem podejmijmy właściwą decyzję. 
Nie sztuką jest coś zburzyć. My nie chcemy, żeby nas gmina dofinansowywała.         
W ubiegłym roku dołożono do prowadzenia szkoły w Balicach 120.000,00 zł, w tym 
roku gmina dołoży kolejne 115.000,00 zł. Zgodnie z wyliczeniem przygotowanym 
przez panią Marię Woźniak – po reorganizacji – do szkół w Balicach i Kosterze trzeba 
będzie nadal dokładać. Jedynie szkoła w Jarząbkach może wyjść na „zero”. 
Czy chcecie znów robić reorganizację, do której trzeba dołożyć? Zróbmy z tym 
wreszcie porządek! 
     Kontynuując swoje wystąpienie pan radny podawał kolejne przykłady na jakich 
zasadach działają stowarzyszenia (kserokopie materiałów stanowią załączniki do 
protokołu). 
    Pan radny przytoczył z ww. materiałów zapis, że szkoła przyjmuje wszystkich 
chętnych, nie pobiera żadnych dodatkowych opłat i utrzymuje się z subwencji 
oświatowych. W szkołach prowadzonych przez stowarzyszenia nauczyciele są 
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zatrudniani w oparciu o przepisy kodeksu pracy i nie obowiązują ich regulacje karty 
nauczyciela. 
Pan radny odnosząc się do powyższego zapisu stwierdził m.in.: „jak powiedział pan 
radny Stanisław Wesołowski w czasie ostatniej sesji, nauczyciele nie są niczemu 
winni, ale nie da się ukryć, że ich zarobki stanowią największą część budżetu 
oświatowego. I ja to rozumiem. Ale proszę też zrozumieć środowisko wiejskie, które 
chce mieć szkołę. Rozumiem w tej chwili nauczycieli, którzy jeszcze nie wiedzą że 12 
z  nich, w wyniku reorganizacji, może stracić pracę. I są przeciwni przejęciu szkoły 
przez stowarzyszenie. Ale może być ono dla nich jedyną alternatywą. Bo ja bym wolał 
zarabiać 1.500,00 zł i pracować, niż nie zarabiać nic. 
Co proponuje gmina nauczycielom, którzy będą zwolnieni? Nikt się nad tym nie 
zastanawia! Bo reorganizacja traci sens, jeżeli będzie tyle samo nauczycieli. Ludzie 
też są świadomi tego że, reorganizując teraz szkołę 0-VI do 0-III, za jakiś czas nie 
będzie nic czyli zero. 
- Radny Krzysztof Musiał - po wysłuchaniu stron składam formalny wniosek             
o przegłosowanie punktu nad którym dyskutujemy oraz o odczytanie opinii kuratora. 
- Przewodniczący Rady Gminy – zanim przystąpimy do głosowania nad przyjęciem 
projektu uchwały – musimy w pierwszej kolejności przegłosować wniosek, który 
zgłosił pan radny Stanisław Wcisło. 
- Radna Agata Segda – mam pytanie – kto oprócz pana jest w zarządzie 
stowarzyszenia? 
- Radny Stanisław Wcisło – o terminie zebrania, które odbyło się w niedzielę, 
mieszkańcy miejscowości: Balice, Palonki i Zawada, zostali powiadomieni poprzez 
wywieszenie ogłoszeń. Zebranie odbyło się w budynku OSP i każdy zainteresowany 
mógł w nim uczestniczyć. Otrzymałem propozycję objęcia stanowiska prezesa 
zarządu, ale ponieważ nie mogę pełnić takich funkcji – zrezygnowałem. Oto skład 
zarządu:- Lucyna Wcisło, - Andrzej Kwiecień – wiceprezes (ma dziecko w szkole),     
- Ewelina Baran (za kilka lat jej dziecko pójdzie do szkoły), - Józefa Zawierucha (była 
nauczycielka). W skład komisji rewizyjnej wchodzą: - Grzegorz Bąk – 
przewodniczący, - Marek Wcisło (dziecko chodzi do SP w Balicach), - Monika 
Moskal (młoda mężatka, za kilka lat jej dziecko pójdzie do szkoły). 
- Radna Maria Woźniak – panie mecenasie – co to jest dotacja uśredniona? 
- Prawnik – art.80 ust. 3 ustawy o systemie oświaty mówi (cytat): „szkoły publiczne 
prowadzone przez inne podmioty niż jednostka samorządu terytorialnego, otrzymują 
na każdego ucznia dotację z budżetu jednostki samorządu terytorialnego obowiązanej 
do prowadzenia odpowiedniego typu i rodzaju szkół w wysokości równej wydatkom 
bieżącym przewidzianym na jednego ucznia w szkołach tego samego typu i rodzaju 
prowadzonych przez tę jednostkę samorządu terytorialnego, nie niższej jednak niż 
kwota przewidziana na jednego ucznia szkoły danego typu i rodzaju w części 
oświatowej subwencji ogólnej dla jednostek samorządu terytorialnego”. 
- Skarbnik gminy – według mnie jest to wyliczona subwencja na jednego ucznia, 
uwzględniająca średnie koszty bieżące, która jest przekazywana stowarzyszeniu          
w formie dotacji.  
- Radny Stanisław Wcisło – żeby nie było żadnych wątpliwości, co do wysokości 
subwencji – jedźmy, jak już wcześniej proponowałem, do „źródeł” i tam uzyskamy 
konkretną odpowiedź. 
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- Przewodniczący Rady Gminy – czy panią satysfakcjonuje taka odpowiedź? 
- Radna Maria Woźniak – mnie chodzi o konkretną kwotę. 
- Przewodniczący Rady Gminy – ja tak to rozumiem – musimy przekazać kwotę 
subwencji, jaką otrzymujemy na jednego ucznia, plus koszty utrzymania jednego 
ucznia w Szkole Podstawowej w Balicach, które ponosimy obecnie. 
- Radny Stanisław Wcisło – panie przewodniczący – nie zastanawiajmy się tylko 
jedźmy do „źródeł”, o co cały czas proszę. Dowiemy się na miejscu, ile dana szkoła 
otrzymuje na jednego ucznia i jak funkcjonuje. 
- Wójt gminy - wyjazd jest możliwy, ale ja również mam Państwu coś do 
zakomunikowania na temat stowarzyszeń, tylko czekam na koniec dyskusji. 
- Radny Tomasz Pasternak – panie przewodniczący składam formalny wniosek          
o ograniczenie czasu dyskutantom do 5 minut. 
- Radny Stanisław Wcisło – panie wiceprzewodniczący – nie bójcie się prawdy! 
         Po tej wypowiedzi przewodniczący obrad poddał wniosek zgłoszony przez 
radnego Tomasza Pasternaka pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 11, „przeciw” – 0, „wstrzymujących się” – 3. 
Po głosowaniu wznowiono dyskusję: 
- Radny Władysław Strózik – na jednej z ostatnich sesji radny Krzysztof Musiał 
powiedział, że nasze dzieci cierpią przez wasze szkoły. Więc pozwólcie nam teraz 
działać. 
- Radny Krzysztof Musiał – nic takiego nie powiedziałem. A żeby moje słowa nie 
były interpretowane dowolnie chyba wynajmę sobie rzecznika, który w moim imieniu 
będzie zabierał głos. 
- Radny Władysław Strózik – proszę tylko, żeby dokładnie rozeznać temat                  
i nie podejmować pochopnej decyzji. 
- Pani Anna Duda, sołtys wsi Balice – rodzice z Zawady i Palonek dopytują się czy, 
jeżeli szkołę przejmie stowarzyszenie, ich dzieci będą miały zapewniony dowóz ze 
strony gminy. Poza tym, skoro dzisiaj nie wystarcza subwencji, to czy wystarczy jej na 
funkcjonowanie całej szkoły. I jeszcze jedna sprawa. Ja mam troje dzieci, moja 
bratowa ma troje i nikt u nas nie był podpisywać listy popierającej utworzenie  
stowarzyszenia. 
- Radny Stanisław Wcisło – zebrania odbywają się w sposób typowy. Są ogłoszenia     
i przychodząc na nie można się swobodnie wypowiedzieć. W związku z tym nikt nie 
będzie chodził po domach i zapraszał na zebrania. To jest jedna rzecz. Druga rzecz. 
Pamiętacie pewnie taki film „Skrzypek na dachu”, gdzie mleczarz Tewji prosi Pana 
Boga: „Panie Boże, gdybym ja był wielki pan to tak bym Ci zburzył plan”.. Czy 
rzeczywiście zburzymy plan gminy, jeżeli będziemy mieć tę szkołę? Czy tak wam 
wszystko zepsujemy? Czy tak wam zamieszamy, że nie chcecie żebyśmy mieli coś 
własnego? Skoro gminy nie stać – to dajcie nam do prowadzenia! A tak - wy sami nie 
chcecie prowadzić i nam nie pozwalacie. To o co tutaj chodzi? Dyskryminacja jakaś, 
czy co? 
- Mieszkanka Zawady – jeżeli szkoła będzie nadal prowadzona przez gminę – to skąd 
mamy gwarancję, że za 5 lat jeszcze ona będzie. 
- Wójt gminy - ja już się wypowiadałam na ten temat na poprzedniej sesji i na 
zebraniach. Szkoła będzie istnieć w strukturze 0-III tylko wtedy, jeżeli będą dzieci. 
Taka jest intencja uchwały. Natomiast co do drugiej kwestii. Proszę Państwa – w tej 
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chwili nie ma stowarzyszenia. Nie mamy również żadnej gwarancji, że stowarzyszenie 
powstanie i otrzyma pozytywną opinię, co do prowadzenia placówki. 
Jeżeli stowarzyszenie będzie zarejestrowane i wystąpi do nas z wnioskiem                    
o przekazanie placówki a my będziemy mieć opinię kuratora – wtedy będziemy 
dyskutować na ten temat. Podjęcie ostatecznej decyzji będzie należeć do rady, która 
podejmie stosowną uchwałę w tej sprawie. Bo na chwilę obecną są tylko pobożne 
życzenia pana radnego. A nie jest wcale tak prosto zarejestrować stowarzyszenie. I pan 
dobrze o tym wie. Sprawa jest ważna, bo dotyczy dzieci a wszystkie dzieci są nasze. 
Nie chcę likwidować szkoły i jednakowo traktuję wszystkie dzieci. I nie robię 
wyjątków. Pan dobrze wie, że ucząc troje dzieci z piątej klasy z trojgiem dzieci            
z szóstej klasy w jednej sali – robimy im wielką krzywdę. 
Dzieci w szkole w Raczycach będą miały dostęp do sali komputerowej, językowej, 
sportowej i boiska. Będą miały szkołę z prawdziwego zdarzenia. Zapewnimy im 
bezpieczny dowóz a za rok jeszcze mi Państwo podziękujecie. 
- Radny Stanisław Wcisło – pani wójt – my chcemy przejąć szkołę na własną 
odpowiedzialność. Dlaczego nam nie pozwalacie tego zrobić? 
- Wójt gminy – to nie jest pana odpowiedzialność, bo nad tym sprawuje pieczę 
kurator. Jest fizycznie niemożliwe, żeby prowadzić w sposób prawidłowy szkołę, do 
której uczęszcza 34 uczniów. Z pustego to i Salomon nie naleje. Skąd pan weźmie 
pieniądze? 
- Radny Stanisław Wcisło – pani wójt – dlaczego się pani martwi naszym 
problemem? 
- Wójt gminy – to są moje problemy – nie pana. Poza tym Proszę Państwa, żeby była 
jasność. Istnieją dwie procedury przekazania placówki stowarzyszeniu, o czym pan 
radny nie poinformował. 
Dla mnie sprawa jest bezprzedmiotowa, bo na obecną chwilę nie ma stowarzyszenia     
i nie ma wniosku, wobec czego nie możemy przekazać placówki. Jeżeli będzie 
wniosek i stosowne opinie – będzie dyskusja w tym temacie. 
Teraz o procedurach. Pierwsza zasada – gmina przekazuje średnią subwencją na 
jednego ucznia. Jeżeli gmina, ze względów ekonomicznych, nie będzie mogła 
prowadzić placówki – likwiduje szkołę i przekazuje stowarzyszeniu budynek               
w  użyczenie aby mogło założyć szkołę. Wysokość subwencji na jednego ucznia 
wynosi wówczas 7.300,00 zł. Stowarzyszenie, o czym mnie zapewniali wójtowie         
i burmistrzowie z którymi rozmawiałam, ma rację bytu, jeżeli w szkole jest 70 
uczniów. Gdyby do szkoły w Balicach uczęszczało 70 dzieci – nie wnioskowałabym 
do rady o przekształcenie placówki, bo gmina sama byłaby w stanie placówkę 
utrzymać. 
- Radny Stanisław Wcisło – pani wójt – było zebranie założycielskie a dokumenty 
dotyczące rejestracji stowarzyszenia zostały złożone w Sądzie. Pani żąda ode mnie 
rzeczy, których nie ma. A co nam pani przedłożyła? Czy dysponujemy kalkulacją 
kosztów i wyliczeniami, jakie będą oszczędności z tytułu reorganizacji. Proszę mi 
pokazać jakiś dowód! 
- Wójt gminy – panie z GZOS mogą panu przedstawić dane. 
- Przewodniczący Rady Gminy – muszę być konsekwentny – czas 5 minut dawno 
minął. 
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- Radny Stanisław Wcisło – proszę mi dać dokończyć. Jeżeli pani wójt tak mówi, to 
znaczy że pani dyrektor ze Szczecna - która kieruje placówką od 5 lat, do której 
uczęszcza 48 dzieci – kłamie. Proszę powiedzieć! Pani wójt powiedziała również, że 
nie przedłożyliśmy dokumentów, ale przedłożymy wkrótce. 
- Wójt gminy – wpłynie wniosek – wtedy będziemy wszyscy nad tym dyskutować: 
nauczyciele, rodzice, radni. Na razie nie mamy nad czym dyskutować. 
- Radny Stanisław Wcisło – tak samo nie mamy nic na temat wyników 
ekonomicznych, jakie uzyskamy w wyniku reorganizacji i już mamy głosować? 
- Wójt gminy – wyniki będą, bo ekonomia rządzi się własnymi prawami. 
- Radny Stanisław Wcisło – żąda pani ode mnie dokumentów a sama pani niczego 
nie przedstawiła. Dlaczego to ma działać tylko w jedną stronę? 
- Pani Mariola Frankiewicz, Zawada – nic nie wiedzieliśmy o zebraniach. Ja zabiorę 
dziecko z tej szkoły, bo to jest niemożliwe żeby jedna osoba rządziła wszystkimi          
i wszystkim. 
          Po tej wypowiedzi przewodniczący poddał wniosek radnego Stanisława Wcisło 
o wycofanie punktu 7. z porządku obrad pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego nad wnioskiem: „za” – 2, „przeciw” – 12, 
„wstrzymujących się” – 0. 
         Po głosowaniu radny Stanisław Wcisło odniósł się do ostatniej wypowiedzi          
i stwierdził, że był w Zawadzie i mąż pani Sylwii oraz teściowa podpisali listę.  
Przewodniczący ogłosił 15-minutową przerwę w obradach. 
         Po przerwie wznowiono obrady i kontynuowano omawianie punktu 7.  
(Od godz. 13.30 w sesji nie uczestniczył radny Dominik Wójcik; na sali obrad 
pozostało 13 radnych). 
        Pismo Świętokrzyskiego Kuratora Oświaty, zawierające pozytywną opinię            
w przedmiocie zamiaru przekształcenia Filii w Balicach, Jarząbkach i Kosterze, 
odczytał sekretarz gminy (kserokopia pisma – w załączeniu). 
       Kontynuując - zapoznał zebranych z treścią pisma Zarządu Oddziału ZNP           
w Gnojnie, który negatywnie zaopiniował uchwałę w sprawie zamiaru zmiany stopnia 
organizacyjnego Filii w Balicach, podległej organizacyjnie Szkole Podstawowej im. 
Marii Konopnickiej w Gnojnie (kserokopie pism dot. wszystkich filii– w załączeniu). 
       Potem sekretarz odczytał projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie 
obniżenia stopnia organizacyjnego Filii w Balicach podległej organizacyjnie Szkole 
Podstawowej im. Marii Konopnickiej w Gnojnie. 
       Po odczytaniu projektu uchwały oraz uzasadnienia radny Stanisław Wcisło 
zapytał pana sekretarza, czy jest załącznik do uchwały potwierdzający to, co jest 
napisane. Według pana radnego wyraz „kompromis”, którego użyto w uzasadnieniu, 
oznacza zgodę a takiej zgody nie było. 
       Pan sekretarz odnosząc się do ww. kwestii oznajmił, że w jego odczuciu słowo 
„kompromis” oznacza pogodzenie dwóch stanowisk. A nie jest napisane                      
w uzasadnieniu, że ograniczenie stopnia organizacyjnego Filii w Balicach do klas 0-III 
jest kompromisem pomiędzy stanowiskiem rodziców a stanowiskiem rady gminy 
       Pan przewodniczący obrad dodał natomiast, że jest kompromisem pomiędzy 
warunkami demograficznymi, możliwościami finansowymi a oczekiwaniami 
społecznymi. 
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      Pan radny Stanisław Wcisło, kontynuując wcześniej rozpoczęty wątek, zapytał czy 
wypowiedziały się warunki ekonomiczne. Bo według niego kompromis jest wtedy 
gdy, podczas rozmowy dwóch stron, obydwie strony uzgadniają jakieś stanowisko.    
A w tym przypadku nie było zgody ze strony mieszkańców, więc o jakimkolwiek 
kompromisie nie może być mowy. 
     W związku z powyższym pan sekretarz zasugerował, aby wystąpić do specjalisty 
językowego o interpretację słowa „kompromis” oraz zapytał pana radnego, jakim 
słowem proponuje zastąpić problematyczne słowo „kompromis”. 
     Pan radny w odpowiedzi stwierdził, że jest to sprawa ważna i zapis należy uściślić. 
     Radny Krzysztof Musiał oznajmił, że zapis jest w porządku, po czym przytoczył 
jeszcze raz akapit uzasadnienia oraz wniósł o przegłosowanie uchwały w pierwotnej 
wersji. 
     Pan radny Stanisław Wcisło zaproponował, aby słowo „kompromis” zastąpić 
wyrażeniem: „stanowiskiem gminy”. 
     Pan sekretarz oświadczył że, używając słowa „kompromis”, popełnił według pana 
radnego wielkie uchybienie. A jest to tylko kwestia interpretacji, bo pan radny inaczej 
interpretuje to słowo, a on inaczej. 
     Pani dyrektor szkoły podstawowej w Gnojnie dodała natomiast, że słowo 
„kompromis” jest użyte poprawnie. 
     Pan radny Stanisław Wcisło wniósł o wycofanie z treści uzasadnienia do projektu 
przedmiotowej uchwały słowa „kompromis”, które nie jest określeniem ani ścisłym, 
ani właściwym. 
     Mimo różnych propozycji zmian (takich, jak: „wynikiem analizy”, „jest 
podyktowane m.in.”) – radny Krzysztof Musiał złożył ustny wniosek formalny                      
o przegłosowanie projektu uchwały w brzmieniu, jaki odczytał pan sekretarz. 
    Następnie ww. wniosek został poddany pod głosowanie przez przewodniczącego 
obrad.  
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 9, „przeciw” – 2, „wstrzymujących się” – 2. 
    W drugiej kolejności przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt 
uchwały. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 11, „przeciw” – 0, „wstrzymujących się” – 1; 
radny Stanisław Wcisło nie brał udziału w głosowaniu. 
Uchwała Nr XVIII/115/12 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
   
 Do punktu 8-go. 
 
       Projekt uchwały w sprawie obniżenia stopnia organizacyjnego Filii w Jarząbkach 
podległej organizacyjnie Szkole Podstawowej im. Marii Konopnickiej w Gnojnie 
odczytał sekretarz gminy oraz poinformował o różnicach w uzasadnieniu. 
      Kontynuując ten punkt porządku obrad przewodniczący poddał ww. projekt pod 
głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 10, „przeciw” – 3, „wstrzymujących się” – 0. 
Uchwała Nr XVIII/116/12 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
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Do punktu 9-go. 
 
         W tym punkcie porządku obrad sekretarz gminy przytoczył paragraf 1, 2 i 3 
projektu uchwały w sprawie obniżenia stopnia organizacyjnego Filii w Kosterze 
podległej organizacyjnie Szkole Podstawowej im. Marii Konopnickiej w Gnojnie oraz 
poinformował, analogicznie jak w punkcie 8, o różnicach w uzasadnieniu. 
        Następnie projekt uchwały, o którym mowa wyżej, został przez 
przewodniczącego obrad poddany pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 11, „przeciw” – 2, „wstrzymujących się” – 0. 
Uchwała Nr XVIII/117/12 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
 
Do punktu 10-go. 
 
        Przed przystąpieniem do meritum głos zabrał pan Marian Okraj, sołtys wsi 
Pożogi, wnioskując o wyodrębnienie w budżecie gminy na 2013 rok środków 
stanowiących fundusz sołecki. Podkreślił jednakże, że sołtysi napotykają na wiele 
trudności w takcie realizacji zadań w ramach tego funduszu, czego nie przewidział        
i nie uwzględnił ustawodawca. 
        Radna Maria Woźniak zapytała natomiast – do kiedy należy złożyć wniosek         
o zwrot części kosztów poniesionych w ramach funduszu sołeckiego oraz w jaki 
sposób te środki są księgowane. 
        Na pytanie odpowiedzi udzieliła pani skarbnik i stwierdziła, że wniosek należy 
złożyć do wojewody do 31 maja roku następnego po roku, w którym dokonano 
wydatków funduszu sołeckiego. Zwrot wydatków następuje na rachunek gminy,                 
w formie dotacji, w terminie do 31 sierpnia roku następującego po roku ich dokonania. 
       Następnie sekretarz gminy odczytał projekt uchwały w sprawie wyodrębnienia     
w budżecie gminy na 2013 rok środków stanowiących fundusz sołecki. 
Ponieważ nie było pytań odnośnie treści uchwały przewodniczący obrad poddał ww. 
projekt pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 12, „przeciw” – 0, „wstrzymujących się” – 0; 
radny Gustaw Treliński był nieobecny na sali obrad podczas głosowania i nie brał 
w nim udziału. 
Uchwała Nr XVIII/118/12 wraz z uzasadnieniem – w załączeniu.  
        Po głosowaniu radny Tomasz Pasternak złożył formalny wniosek (ustny)              
o zamianę punktów 12. na 11 a 11. na 12 („za” wnioskiem głosowało 11 radnych; 
radna Maria Woźniak oraz radny Gustaw Treliński byli nieobecni na sali obrad 
podczas głosowania). 
 
Do punktu 11-go. 
 
         Wypracowanie stanowiska w sprawie sytuacji w oświacie. 
         Pismo Związku Miast i Gmin Regionu Świętokrzyskiego w sprawie bardzo 
trudnej sytuacji finansowej większości gmin województwa świętokrzyskiego, 
spowodowanej niedoborem środków na realizację zadań ustawowych Karty 
Nauczyciela, odczytał pan Piotr Bębas, sekretarz gminy (kserokopia pisma –              
w załączeniu). 
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        Kontynuując - odczytał pismo przewodnie oraz treść stanowiska Związku Miast      
i Gmin Regionu Świętokrzyskiego z dnia 29 lutego 2012 roku w sprawie sytuacji       
w oświacie w gminach województwa świętokrzyskiego (kserokopia materiałów –           
w załączeniu).  
       Potem pan sekretarz odczytał projekt uchwały w sprawie przyjęcia stanowiska             
w zakresie oczekiwań gminy co do efektywnej realizacji zadań oświatowych. 
       Po przedłożeniu materiałów przez sekretarza – radna Maria Woźniak 
wnioskowała o zmianę brzmienia punktu 11 na: „podjęcie uchwały w sprawie 
wypracowania stanowiska”. 
       Pan sekretarz odnosząc się do wymienionej wyżej kwestii oznajmił, że intencją 
dzisiejszej sesji jest wypracowanie stanowiska przez radę w sprawie istniejącej 
sytuacji w oświacie na terenie gminy. Dodał, że uchwała w przedmiotowej sprawie 
zostanie przedłożona pod obrady najbliższej sesji.  
      Pan prawnik doprecyzował, że inne gminy, bazując na tym stanowisku, 
wypracowują własne lub podejmują uchwałę, w której popierają stanowisko Związku 
Miast i Gmin Województwa Świętokrzyskiego.  
      Radny Stanisław Wcisło zaproponował, aby przekazać materiały radnym a na 
następnej sesji głosować nad przyjęciem uchwały. 
      Pani dyrektor szkoły podstawowej w Gnojnie, w imieniu swoich koleżanek, 
sugerowała, aby w uzasadnieniu do uchwały napisać, żeby dołożono samorządom,        
z budżetu państwa, na realizację zadań oświatowych a nie zabierano nauczycielom. 
      Pani dyrektor gimnazjum postulowała z kolei o pozostawienie Karty Nauczyciela. 
      Pani wójt dodała, że samorządy nie chcą likwidować Karty Nauczyciela, ale 
zmodyfikować niektóre zapisy ustawy. 
      Sekretarz gminy przytoczył stanowisko jednej z gmin, w której proponuje się 
m.in.: - zwiększenie subwencji oświatowej z uwzględnieniem realizacji na terenach 
wiejskich, w szczególności przejęcie przez rząd obowiązku finansowania 
wynagrodzeń i innych świadczeń finansowych dla nauczycieli; - objęcie subwencją 
oświatową edukacji przedszkolnej; - włączenie dodatków: mieszkaniowego                  
i wiejskiego do wynagrodzeń lub ich likwidacja; - zakwalifikowanie urlopu dla 
poratowania zdrowia jako niezdolności do pracy i opłacanie go ze środków budżetu 
państwa (ZUS) – byłaby to realizacja konstytucyjnej zasady równości wszystkich 
obywateli; - zmiana wielkości odpisu na FŚS i zrównanie go z kwotą odpisu w innych 
instytucjach budżetowych; - zwiększenie pensum nauczycielskiego i dostosowanie go 
do ilości godzin nauki uczniów w szkole. 
      Następnie pan prawnik przytoczył następujący akapit z uzasadnienia do uchwały 
jednej z gmin: „wnioskujemy o uporządkowanie finansowania zadań oświatowych, 
gdyż pozostawienie kwestii finansowania oświaty w obecnym kształcie grozi już         
w najbliższym czasie załamaniem finansów gminy. Ciągłe dofinansowywanie 
bieżących zadań z zakresu oświaty ogranicza możliwości inwestycyjne oraz powoduje 
obniżenie jakości realizacji pozostałych zadań”. 
      Radny Stanisław Wcisło wniósł o dodanie do uzasadnienia, że jeżeli istnieje 
zagrożenie dla finansów gminy - należy umożliwić lokalnym środowiskom 
przejmowanie części jej obowiązków w zakresie oświaty. 
      Kontynuując rozpoczęty  wątek – pan prawnik przytoczył kolejne zdanie                
z uzasadnienia do uchwały jednej z gmin, które brzmi: „niestety funkcjonujące prawo 
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subwencjonowania poważnie utrudnia realizację zadań w obszarach społeczno-
gospodarczych, co ma wpływ na zrównoważony rozwój gminy. Nałożone przez rząd 
ograniczenia, co do możliwości zadłużania się na wydatki bieżące, potęgują i tak 
trudną sytuację samorządu”.  
     Reasumując radny Krzysztof Musiał wysunął konkluzję, że subwencja powinna 
być dostosowana do potrzeb. 
     Całościowego podsumowania tematyki dokonał przewodniczący obrad                     
i poinformował, że projekt uchwały wraz z uzasadnieniem, zawierającym m.in. 
powyższe sugestie, radni otrzymają przed następną sesją rady. 
 
Do punktu 12-go.  
 
      Podjęcie uchwały w sprawie przeznaczenia do sprzedaży w drodze przetargu 
ustnego nieograniczonego nieruchomości stanowiących własność Gminy Gnojno. 
      Pani wójt poinformowała, że działki wymienione w uchwale stanowią własność 
gminy w wyniku nieodpłatnego przekazania przez wojewodę w myśl art. 13 ustawy       
o gospodarce nieruchomościami. 
Dodała, że działki od poz. nr 1 do 4 – to są lasy, natomiast działka pod poz. nr 5- to 
jest łąka. 
      Radny Tomasz Pasternak zapytał, czy gmina będzie wskazywać granice działek. 
      Pani wójt w odpowiedzi stwierdziła, że gmina nie będzie wskazywać granic,             
z uwagi na zbyt wysokie koszty. 
      Ponieważ nie było więcej pytań – przewodniczący poddał projekt uchwały             
w przedmiotowej sprawie pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 10, „przeciw” – 0, „wstrzymujących się” – 1 
(radny Stanisław Wcisło nie głosował, natomiast radny Gustaw Treliński był 
nieobecny na sali obrad w trakcie głosowania). 
Uchwała Nr XVIII/119/12 wraz z uzasadnieniem – w załączeniu). 
 
Do punktu 13-go. 
 
      Zapytania i wolne wnioski: 
      W tym punkcie porządku obrad pani sołtys z Raczyc zapytała czy wieś otrzyma 
część kwoty, stanowiącej zwrot poniesionych wydatków w ramach funduszu 
sołeckiego. 
      Pan przewodniczący odpowiedział, że ewentualny zwrot wydatków następuje na 
rachunek gminy. 
     Sołtys z Falek zwrócił się do pani wójt z prośbą o wykopanie rowu wzdłuż drogi 
gminnej (odwodnienie drogi) oraz o uzupełnienie kruszywem drogi asfaltowej obok 
posesji pana Musiała. 
     Radna Maria Woźniak stwierdziła natomiast, że jest zaniepokojona stanem 
wykonanego przejazdu łączącego posesję ośrodka zdrowia w Gnojnie z drogą 
wojewódzką – jest zbyt wąski i niebezpieczny. 
     Pani wójt odnosząc się do ww. kwestii oznajmiła, że wjazd będzie poszerzony do    
6 metrów. 
     Pani radna kontynuując zapytała, co się stało z przystankiem? 



 22 

     Pani wójt w odpowiedzi stwierdziła, że wszystkie przystanki będą demontowane, 
ponieważ wykonawca musi mieć miejsce na kontynuowanie robót.  
    Dalej pani radna Maria Woźniak monitowała, po raz kolejny, o wyczyszczenie 
parkingu obok sklepu pana Musiała. 
W związku z tym zwróciła się do pana sekretarza z pytaniem, czy nie jest w stanie 
wyegzekwować od sprzątaczki tego, co ma w zakresie czynności. 
    Pan sekretarz zapytał z kolei, co pani radna rozumie przez sprzątanie i czy na 
parkingu są papiery. 
    Pani radna odpowiedziała, że są śmieci, zeschłe liście a poza tym asfalt całkowicie 
zarósł trawą. 
    Pan przewodniczący z panią wójt oznajmili, że za utrzymanie czystości na parkingu 
będzie odpowiadał wyznaczony pracownik. 
   Radny Jerzy Gierczak zapytał, kiedy będzie wożone kruszywo na drogi.     
   Pani wójt odpowiedziała, że kruszywo będzie wożone do poszczególnych sołectw-  
po zakończeniu procedury związanej z wyłonieniem firmy i podpisaniu umowy. 
O ilości kruszywa zadecyduje Komisja Rolnictwa po dokonaniu oględzin stanu 
technicznego dróg gminnych. 
    W dalszej części obrad pan Marian Okraj, sołtys wsi Pożogi, prosił o odczytanie 
protokołu z zebrania Gminnego Koła Sołtysów w Gnojnie działającego w ramach 
Stowarzyszenia Sołtysów Ziemi Kieleckiej. 
Protokół, o którym mowa wyżej, odczytał pan Henryk Kasza, sekretarz koła (protokół 
– w załączeniu). 
    Po odczytaniu protokołu pani sołtys z Maciejowic ponowiła prośbę o naprawę 
wyrwy w drodze powiatowej oraz prosiła o przywóz kruszywa na remont dróg 
gminnych. 
    Pani wójt w odpowiedzi stwierdziła, że sprawa wyrwy została zgłoszona do 
Powiatowego Zarządu Dróg, natomiast kruszywo będzie wożone po posiedzeniu 
Komisji Rolnictwa. 
   Radna Agata Segda postulowała o dostarczenie kręgów betonowych na poszerzenie 
wjazdu na plac przed Domem Ludowym w Janowicach  Raczyckich. 
   Kontynuując ten punkt porządku obrad – sekretarz gminy odczytał pismo wojewody 
świętokrzyskiego przypominające o terminie składania oświadczeń majątkowych, 
który mija 30. kwietnia 2012 r. (kserokopia pisma – w załączeniu). 
   C.d. zapytań i wolnych wniosków: 
   Pani sołtys z Bugaja ponowiła prośbę o wymianę żarówek w lampach ulicznych. 
   Pani sołtys z Rudy zgłosiła natomiast, że od trzech dni w ogóle nie świecą lampy 
uliczne. 
   Pani wójt odnosząc się do ww. kwestii oświadczyła że, jak zostanie zakupiony 
wysięgnik, wszystkie nieświecące żarówki i lampy zostaną wymienione. 
   Radny Kazimierz Banasik zwrócił się do pani wójt z prośbą o nie wyłączanie 
oświetlenia ulicznego w Jarząbkach przez okres świąteczny (od Wielkiego Piątku do 
Poniedziałku Wielkanocnego). 
   Pani wójt oznajmiła, że przychyla się do prośby i zakomunikowała, że światło 
uliczne będzie się świecić w okresie świąt w tych miejscowościach, w których są 
kościoły. 
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Do punktu 14-go. 
 
     W związku z wyczerpaniem wszystkich punktów porządku obrad – 
Przewodniczący Rady Gminy, pan Piotr Terlecki dokonał zamknięcia XVIII sesji. 
 
Na tym protokół zakończono i podpisano.- 
 
Protokolant:                                                                         Przewodniczący obrad: 
B.Czarnecka                                                                              Piotr Terlecki 
 
       
                 
 
        
  
 
  
                          
 
              
            
           
                
                 
 


